



T A H I T I

January 23-25 janvier  
2 0 2 3

*Sous le haut patronage de Monsieur Edouard Fritch, Président de la Polynésie Française,  
et avec le soutien de Monsieur Yvonnick Raffin, ministre en charge de l'économie.*

*Under the high patronage of Mr. Edouard Fritch, President of French Polynesia,  
and with the support of Mr. Yvonnick Raffin, Minister in charge of the economy.*

# JOURNÉES CONCURRENCE

Te mau mahana tata'ura'a mātete

# COMPETITION DAYS

# JOUR - DAY

# 1

## RETOUR D'EXPÉRIENCES / BATTLE-TESTED MODELS

January 23 janvier 2023 Hôtel Hilton Faa'a

08:00	 <b>Café d'accueil - Welcoming Coffee</b>	
08:30	<b>Allocutions d'accueil</b> <i>Welcome speeches</i>	
09:00	<b>Introduction</b>	Johanne PEYRE, Présidente APC
09:15	<b>Contexte économique Polynésie et Pacifique</b> <i>Economyic context Polynesia and the Pacific</i>	Fabrice Dufresne, Directeur IEOM Polynésie française <i>Central bank of French overseas territories</i>
09:30	<b>Télécoms</b> <i>Telecom</i>	Sarah PROUDFOOT, Exec. GM Infrastructure Division ACCC Brian IVOSA, Principal Analyst ICCC Antoine CALLOT, Rapporteur Général Adjoint APC
10:15	 <b>Pause - Break</b>	
10:30	<b>Marchés publics</b> <i>Public procurement</i>	Stanislas MARTIN, Rapporteur général ADLC Virginie ELISSALDE, Rapporteur général ACNC Christophe VENTURE, Chef cellule investigations APC
11:15	<b>Transports &amp; Logistique</b> <i>Transportation &amp; logistics</i>	Antonia HORROCKS, General Manager Competition NZCC Sean ENNIS, ancien président CCM Brian IVOSA, Principal Analyst ICCC Joel ABRAHAM, Chair FCCC
12:00	 <b>Déjeuner - Lunch</b>	
13:30	<b>Energie</b> <i>Energy</i>	Sarah PROUDFOOT, Exec. GM Infrastructure Div. ACCC Stanislas MARTIN, Rapporteur général ADLC Alexandre RAGUIDEAU, Rapporteur APC
14:15	<b>Distribution</b> <i>Distribution</i>	Henri PIFFAUT, VP ADLC Virginie ELISSALDE, Rapporteur général ACNC Alexandre RAGUIDEAU, Rapporteur APC
15:00	<b>Professions réglementées</b> <i>Regulated professions</i>	Henri PIFFAUT, VP ADLC Meherio FARIKI, Rapporteur APC
15:45	<b>Discours - Keynote</b>	Noah Patrick Kouback, Team Leader and Programme Adviser for Trade, Forum des Iles du Pacifique <i>Pacific Islands Forum</i>
16:00	<b>Clôture - Closing remarks</b>  <b>Cocktail</b>	

### AUTORITES DE CONCURRENCE - COMPETITION AUTHORITIES

**ADLC:** France, y compris outremer, excepté la Polynésie Française et la Nouvelle-Calédonie  
**ACCC:** Australie

**ACNC:** Nouvelle-Calédonie  
**APC:** Polynésie Française  
**FCCC:** Fidji

**ICCC:** Papouasie-Nouvelle-Guinée  
**CCM:** Ile Maurice  
**NZCC:** Nouvelle Zélande

# JOUR - DAY 2

## COMPETITION AUTHORITIES - PACIFIC WORKSHOP January 24, 2023 Hilton Hotel Faa'a

Session moderated by Bill Kovacic and Joel Abraham

8:00



Welcoming Coffee

8:30

### **Governance & missions**

Who we are, how we work

9:00

### **Bringing us closer**

Insularity, shared issues,  
main successes & takeaways

10:00

### **Cooperation today**

Existing formal & informal frameworks

11:00

### **Going forward**

How to improve exchanges and  
synergies among authorities  
in the Pacific?

12:00



Lunch & Recess

17:00

### **Cocktail on the Motu Te Moana resort**



*Bus departs from  
the hotel lobby at **16:45***

# JOUR - DAY 3

## LE DROIT DE LA CONCURRENCE EN PRATIQUE

25 janvier 2023 - CCISM

8:00  **Café d'accueil**

8:45 **Introduction** Johanne PEYRE, *Présidente - APC*

9:00 **L'entente anticoncurrentielle** Antoine CALLOT, *Rapporteur Général Adjoint - APC*  
Vivien TERRIEN, *Référéndaire - CJUE*

10:15 **L'abus de position dominante** Martin D'HALLUIN, *GC Competition - NewsCorp*  
Stanislas MARTIN, *Rapporteur Général - ADLC*

11:15 **Pouvoirs d'enquête et procédure contentieuse** Stanislas MARTIN, *Rapporteur Général - ADLC*  
Jérôme PHILIPPE, *Avocat associé - Freshfields*  
Sabrina EMEN, *Service de la Procédure - APC*  
Christophe Venture, *Chef cellule investigation - APC*

12:00  **Déjeuner**

13:30 **Les concentrations et aménagements commerciaux** Henri PIFFAUT, *Membre du collège - APC*  
Caroline GENEVOIS, *Chef cellule concentrations - ACNC*  
Hina LE CALVIC, *Avocate*  
Alexandre RAGUIDEAU, *Rapporteur - APC*

14:15 **La conformité** Martin D'HALLUIN, *GC Competition - NewsCorp*  
Jérôme PHILIPPE, *Avocat associé - Freshfields*

15:00  **Pause - Break**

15:15 **La réparation du dommage anticoncurrentiel** Jacqueline RIFFAUT-SILK, *Membre du collège - APC*  
Vaiana TANG, *Avocate*  
Jérôme PHILIPPE, *Avocat associé - Freshfields*  
Youssef GUENZOU, *Membre du collège - APC*

16:00 **Clotûre**

16:30  **Trophées de la Concurrence  
Cérémonie de remise des prix & Cocktail**

*En présence de Madame Christelle Lehartel, Ministre de l'Education et de la modernisation de l'administration en charge du numérique*

# INTERVENANTS - SPEAKERS

## A

### **Joel ABRAHAM**

Joel Abraham a été nommé directeur général de la Commission fidjienne de la concurrence et de la consommation (FCCC) en septembre 2016.

Il a été conseiller en matière de réglementation, de conformité, de finances et d'affaires à divers titres en Australie, aux Fidji et aux Tonga, tant dans le secteur public que privé. M. Abraham a également été directeur général adjoint, directeur de la conformité et chercheur principal à l'ancienne Commission du commerce de Fidji, Conseil des prix et des revenus. Avant cela, il travaillait chez Price Waterhouse Coopers.

*Joel Abraham was appointed Chief Executive Officer of the Fijian Competition and Consumer Commission (FCCC) in September 2016. He was a Regulatory, Compliance, Finance and Business Advisor in various capacities in Australia, Fiji and Tonga both in the public and private sector. Mr. Abraham was also a Deputy CEO, Manager Compliance, Senior Research Fellow at the former Fiji Commerce Commission / Prices and Incomes Board. Prior to this he was with Price Waterhouse Coopers.*

## C

### **Antoine CALLOT**

Antoine CALLOT est diplômé de l'Institut d'études politiques de Lille, de l'Université Paris-Dauphine et de l'École nationale d'administration (ENA). Il a exercé des fonctions à la mairie de Paris, puis au tribunal administratif de Lyon, en qualité de magistrat administratif. Rapporteur permanent au sein de l'Autorité de la concurrence de métropole de 2016 à 2018, il a rejoint le service d'instruction de l'Autorité polynésienne de la concurrence en décembre 2018.

Antoine CALLOT is a graduate of the Institute of Political Studies of Lille, the University of Paris-Dauphine and the French National School of Administration. He has held positions at the Paris City Hall and the Lyon Administrative Court as an administrative magistrate. Permanent reporter at the French Competition Authority from 2016 to 2018, he joined the investigation department of the Polynesian Competition Authority in December 2018.

## D

### **Fabrice DUFRESNE**

Fabrice DUFRESNE est directeur de l'agence de l'Institut d'Emission d'Outre-Mer (IEOM) en Polynésie française. L'IEOM est la banque centrale des collectivités françaises du Pacifique.

Diplômé d'un Magistère d'économie de l'Université Panthéon-Sorbonne et de l'École Normale Supérieure et d'un DEA Monnaie, Finance, Banque, Fabrice DUFRESNE présente un parcours professionnel au sein des groupes de la Banque de France et de l'Agence française de développement (AFD) axé sur le management, la gestion des ressources humaines, les problématiques économiques et financières.

Depuis 1992, il a exercé ses activités au sein de la direction des ressources humaines de l'AFD, à l'IEOM et à l'IEDOM (banque centrale déléguée dans les DOM et SPM - filiale de la Banque de France), à la direction générale à Paris et dans plusieurs géographies ultramarines : Martinique, Nouvelle-Calédonie, Saint-Pierre-et-Miquelon et Guyane.

Fabrice DUFRESNE is the director of the Institut d'Emission d'Outre-Mer (IEOM) agency in French Polynesia. The IEOM is the Central bank for French overseas territories in the Pacific.

Fabrice holds a Masters in Economics from the Panthéon-Sorbonne University and the Ecole Normale Supérieure and a DEA in Currency, Finance, Banking. His also held positions at the Banque de France and the French Development Agency (AFD), focusing on management, human resources management, economic and financial issues.

Since 1992, he worked in the human resources department of the AFD, the IEOM and the IEDOM (delegated central bank in the French overseas departments and Saint-Pierre-et-Miquelon - a subsidiary of the Banque de France), at the general management in Paris and in several overseas territories: Martinique, Nouvelle-Calédonie, Saint-Pierre-et-Miquelon and Guyane.

**Martin D'HALLUIN**

Martin d'Halluin directeur juridique adjoint, droit de la concurrence pour News Corp, un groupe médias et services d'information (notamment The Wall Street Journal, The Times of London et The Australian), l'édition de livres et les services immobiliers numériques. Martin a préalablement travaillé comme avocat antitrust chez Morgan, Lewis & Bockius LLP à New York. Il est titulaire d'une maîtrise de commerce d'HEC Paris et d'une maîtrise de droit de Paris I Panthéon-Sorbonne et de la Harvard Law School ; il est admis aux barreaux de Paris et de New York.

Martin d'Halluin is Deputy General Counsel, Global Competition and Policy for News Corp, a global diversified media and information services company focused on news and information services (including The Wall Street Journal, The Times of London and The Australian), book publishing, and digital real estate services. Prior to his current position, Martin was Antitrust Partner at Morgan, Lewis & Bockius LLP in New York. He received a master's degree in business from HEC Paris and master's degrees in law from Paris I Pantheon-Sorbonne and Harvard Law School; he is admitted to the bars of Paris and New York.

**E****Virginie ELISSALDE**

Virginie Elissalde est rapporteure à l'ACNC depuis le 15 septembre 2019. Titulaire d'un doctorat en droit et économie du développement, elle a débuté sa carrière comme chargée de mission à l'Agence de développement économique des Bouches du Rhône en 1999 avant de rejoindre l'École nationale de la concurrence, de la consommation et de la répression des fraudes en 2004. Elle a ensuite rejoint le bureau des concentrations de la DGCCRF à Paris puis la brigade régionale et interrégionale d'enquêtes de concurrence pour les régions PACA-Corse-Occitanie.

*Virginie Elissalde has been a Rapporteur at the ACNC since September 15, 2019. She holds a PhD in Development Law and Economics and she started her career as a project manager at the Bouches du Rhône Economic Development Agency in 1999 before joining the National School of Competition, Consumer Affairs and Fraud Control in 2004. She then worked at the DGCCRF's Merger Office in Paris before joining the regional and interregional competition investigation brigade for the PACA-Corse-Occitania regions.*

**Sabrina EMEN**

Sabrina Emen

**Sean ENNIS**

Actuellement directeur du Centre for Competition Policy et professeur de politique de la concurrence à la Norwich Business School, Sean Ennis se concentre sur l'analyse économique pour le droit et la politique de la concurrence, en s'appuyant sur une vaste expérience au sein d'organismes gouvernementaux. Auparavant, il était économiste principal à la division de la concurrence de l'OCDE. Pendant deux ans, il a été directeur exécutif de la Competition Commission of Mauritius. Auparavant, il a travaillé en tant qu'économiste à la DG Concurrence de la Commission européenne et à la division antitrust du ministère américain de la justice, où il a élaboré des analyses économiques pour des enquêtes sur le droit de la concurrence.

*Currently Director of the Centre for Competition Policy and Professor of Competition Policy at Norwich Business School, Sean Ennis focuses on economic analysis for competition law and policy, building on extensive experience in government bodies. Previously, he was a Senior Economist in the Competition Division of the OECD. For two years, he was Executive Director of the Competition Commission of Mauritius. Prior to that, he worked as an economist at the European Commission's DG Competition and at the U.S. Department of Justice's Antitrust Division, developing economic analyses for competition law investigations.*

**F****Meherio FARIKI**

Meherio est rapporteure à l'Autorité polynésienne de la concurrence. Doctorante en droit privé à l'Université de la Polynésie française (UPF) et titulaire d'un master de droit, elle est également chargée d'enseignement au sein de la même université.

Meherio is a rapporteur at the Polynesian Competition Authority. She is a doctoral student in private law at the University of French Polynesia (UPF) and holds a master's degree in law. She is also a lecturer at the same university.

**G****Caroline GENEVOIS**

Diplômée d'un Juris Doctor de l'American University Washington College of Law et d'un Master 2 en droit du commerce international de l'Université Paris X Nanterre. Inscrite aux barreaux de New York et Paris, elle a exercé en tant que collaboratrice en droit de la concurrence au sein d'un cabinet d'avocats américain à Paris. Elle a rejoint l'ACNC comme rapporteur il y a un an avant de prendre le poste de cheffe du bureau de contrôle des concentrations et des opérations dans le secteur du commerce de détail que vient de créer l'Autorité.

*She holds a Juris Doctor degree from the American University Washington College of Law and a Master's degree in International Trade Law from the University of Paris X Nanterre. She is a member of the New York and Paris Bars and worked as an associate in an American law firm's competition practice in Paris. She joined the ACNC as a rapporteur one year ago before taking the position of head of the Authority's newly created merger and retail sector control office.*

**Youssef GUENZOU**

Docteur en droit privé et Maître de conférences à l'Université de la Polynésie française, Youssef a enseigné, durant plusieurs années, le droit de la concurrence à l'Université Sorbonne Paris Nord, ainsi qu'à l'Université de la Polynésie française. Sa thèse porte sur la « notion d'accord en droit privé » qui comporte une importante partie dédiée au droit de la concurrence, à l'instar de nombreuses autres publications dont il est l'auteur.

*Youssef holds a doctorate in private law and is a lecturer at the University of French Polynesia. He taught competition law for several years at the University of Sorbonne Paris Nord, as well as at the University of French Polynesia. His thesis is on the "notion of agreement in private law", which includes an important part dedicated to competition law, as do many other publications he has authored.*

**H****Antonia HORROCKS**

Antonia Horrocks dirige la direction générale de la concurrence de l'Autorité de Nouvelle-Zélande (NZCC). Elle a rejoint la Commission en août 2016 en provenance de l'autorité britannique de la concurrence et des marchés (CMA). Avant de rejoindre le régulateur britannique, elle a travaillé en tant qu'avocate spécialisée dans la lutte contre les cartels à Londres pendant près de dix ans, et plus récemment en tant qu'avocate chez Shearman & Sterling (LLP) à Londres. Elle a commencé sa carrière en Nouvelle-Zélande et est titulaire d'un diplôme de droit, d'un BA (Hon) en anglais et d'un diplôme de troisième cycle en droit européen de la concurrence.

*Antonia Horrocks manages the NZ Commission's Competition branch. She joined the Commission in August 2016 from the UK Competition & Markets Authority. Prior to joining the UK regulator, she worked as an antitrust lawyer in London for nearly a decade, most recently as Counsel at Shearman & Sterling (LLP) in London. She started her career in New Zealand and has a law degree, a BA (Hons) in English and a Postgraduate Diploma in EU Competition Law.*

**K****Noah Patrick KOUBACK**

Noah Patrick Kouback est conseiller en matière de commerce au Secrétariat du Forum des îles du Pacifique. Il suit de très près les négociations de l'OMC et les résultats des conférences ministérielles, en particulier l'approbation de l'accord sur les subventions à la pêche par la douzième conférence ministérielle de l'OMC en juin 2022. Noah Patrick travaille en collaboration avec les agences de l'ONU et est un fervent défenseur de la reconnaissance des petits États insulaires en développement au sein du système de l'ONU, comme la catégorie des PMA. Noah Patrick Kouback a obtenu un Master en relations internationales, coopération économique, commerce et sciences politiques à l'Université de Bordeaux IV Montesquieu en France et a commencé sa carrière diplomatique en 2006. Pendant son mandat en Belgique, Noah Patrick était le Ministre Conseiller de l'Ambassade de Vanuatu auprès de l'UE, couvrant d'autres périmètres (Commonwealth, UNESCO et OIF, FAO, FIDA, PAM, ONUDI, IRENA, Rabat et Secrétariat ACP à Bruxelles). Noah Patrick connaît bien l'accord de partenariat ACP/UE de Cotonou et les perspectives des Fonds européens de développement, y compris l'accord de Samoa qui doit encore être signé par les États membres de l'OACP. Noah Patrick a également fait partie du groupe de travail sur l'avenir du Groupe ACP après 2020.

*Noah Patrick Kouback is the Programme Adviser Trade at the Pacific Islands Forum Secretariat. HE is following very closely negotiations in the WTO and the outcome of the Ministerial Conferences, in particular the Fisheries subsidies Agreement endorsement by WTO Twelfth Ministerial Conference in June 2022. Noah Patrick is working in collaboration with the UN Agencies and is a strong advocate for the recognition of the Small Islands Developing States within the UN system like LDC Category. Noah Patrick Kouback read for Master Degree on International Relations, Economic Cooperation, Trade, and Political Science at the University of Bordeaux IV Montesquieu France and has started his diplomatic career back in 2006. During his tenure in Belgium, Noah Patrick was the Minister Counsellor to the Embassy of Vanuatu to the EU, covering other perimeters (Commonwealth, UNESCO and OIF, FAO, IFAD, WFP, UNIDO, IRENA, Rabat and ACP Secretariat in Brussels). Noah Patrick is well versed with the ACP/EU Cotonou Partnership Agreement and the insights of the European Development Funds, including the Samoa Agreement yet to be signed by OACP Members States. Noah Patrick was also part of the ACP Working Group for the Future of the ACP Group Post 2020.*

**William E. KOVACIC**

Professeur à l'Université de droit George Washington (GWU) et au King's College London, Directeur du Centre de droit de la concurrence de GWU. Le Prof. Kovacic a occupé les fonctions de directeur juridique puis président de la US Federal Trade Commission (FTC). Il est détenteur du prix Miles W. Kirkpatrick Award for Lifetime Achievement de la FTC. De 2013 à 2022, il a exercé les fonctions de directeur non exécutif auprès de la Competition and Markets Authority du Royaume-Uni et a également été vice-président chargé de la sensibilisation au sein du Réseau international de la concurrence. Il conseille de nombreux pays et organisations internationales sur le droit antitrust, la protection des consommateurs, les marchés publics et la conception d'institutions réglementaires.

*Professor at George Washington University Law School (GWU) and King's College London, Director of the GWU Centre for Competition Law. Prof. Kovacic has served as General Counsel and then Chairman of the US Federal Trade Commission (FTC). He is the recipient of the FTC's Miles W. Kirkpatrick Award for Lifetime Achievement. From 2013 to 2022, he served as a non-executive director at the UK Competition and Markets Authority and was also vice president for advocacy at the International Competition Network. He advises numerous countries and international organisations on antitrust law, consumer protection, public procurement and regulatory institution design.*

## L

### **Hervé Raimana LALLEMANT-MOE**

Hervé Raimana Lallelant-Moe est docteur en droit public et chercheur associé à l'Université de la Polynésie française (laboratoire Gouvernance et Développement Insulaire) et à l'Université de Lyon 3 (Centre de Droit International). Il est chargé d'enseignement à l'Université de la Polynésie française et diplômé de cette université ainsi que de l'Université de Bretagne Occidentale et de University of South Pacific. Il est également responsable du service de la présidence de l'autorité polynésienne de la concurrence.

*Hervé Raimana Lallelant-Moe is a doctor of public law and a research associate at the University of French Polynesia (Governance and Island Development Laboratory) and at the University of Lyon 3 (International Law Center). He is a lecturer at the University of French Polynesia and a graduate of this university as well as of the University of Western Brittany and the University of South Pacific. He is also in charge of the department of the Presidency of the Polynesian Competition Authority.*

### **Hina LE CALVIC**

Hina Le Calvic est avocate associée fondatrice du cabinet Le Calvic Avocat & Conseil, spécialisé en fusions et acquisitions. Inscrite aux Barreaux de Papeete et de New York, Hina est titulaire d'un Master en droit international des affaires (L.L.M.) de la faculté de droit de l'université de Fordham (New York).

*Hina Le Calvic is a founding partner of Le Calvic Avocat & Conseil, a law firm specialising in mergers and acquisitions. Hina is a member of the Papeete and New York Bars and holds a Master's degree in International Business Law (LLM) from Fordham University School of Law (New York).*

## M

### **Stanislas MARTIN**

Stanislas Martin est Rapporteur général de l'Autorité de la concurrence depuis mars 2017. Administrateur général du corps des administrateurs civils. Diplômé de l'Institut d'Études Politiques de Paris, Stanislas Martin a débuté sa carrière dans la Marine Nationale où il a servi en tant que commissaire de la Marine. Après avoir intégré l'ENA, il rejoint le Ministère de l'économie et des finances où il a été successivement adjoint au chef du bureau « concentrations et aides », chef du bureau « biens de consommation » puis chef du bureau « concentrations et aides » à la direction générale de la concurrence, de la consommation et de répression des fraudes (DGCCRF). Stanislas a également été conseiller financier adjoint en charge des questions de concurrence à la représentation permanente de la France auprès de l'Union européenne de 2004 à 2005. Il a ensuite rejoint le cabinet Clifford Chance en qualité d'avocat avant d'occuper les fonctions de Rapporteur général adjoint à l'Autorité de la concurrence, puis chef du service de la protection des consommateurs et de la régulation des marchés à la DGCCRF, en charge de la mise en œuvre opérationnelle de l'ensemble des missions de la DGCCRF.

*Stanislas Martin has been Rapporteur Général (General Prosecutor) at the French Competition Authority since March 2017. He is a General Administrator in the corps of civil administrators. Graduate of the Institut d'Études Politiques de Paris, Stanislas Martin began his career in the French Navy where he served as a naval commissioner. After entering the ENA, he joined the Ministry of Economy and Finance where he was successively deputy head of the "concentrations and aids" office, head of the "consumer goods" office and then head of the "concentrations and aids" office at the Directorate General for Competition, Consumer Affairs and Fraud Control (DGCCRF). Stanislas was also deputy financial advisor in charge of competition issues at the French Permanent Representation to the European Union from 2004 to 2005. He then joined the law firm Clifford Chance as a lawyer before taking up the position of Deputy Reporter General at the French Competition Authority, then Head of the Consumer Protection and Market Regulation Department at the DGCCRF, in charge of the operational implementation of all the DGCCRF's missions.*

## P

### **Jérôme PHILIPPE**

Avocat à la Cour, Jérôme dirige le département réglementation et droit de la concurrence chez Freshfields. Il représente des clients dans tous les domaines du droit européen et français de la concurrence, y compris les actions consécutives ou autonomes devant les tribunaux. Il conseille également ses clients sur toutes les questions réglementaires, tant dans les secteurs traditionnellement réglementés que sur des questions réglementaires intersectorielles telles que le contrôle des investissements étrangers, la confidentialité et la sécurité des données, les questions de qualité et de sécurité, le droit de la consommation et les enquêtes. Ancien élève de l'Ecole Polytechnique et titulaire d'un doctorat de l'Ecole d'Economie de Toulouse, Jérôme combine des formations scientifiques, économiques et juridiques, ce qui lui permet d'être souvent impliqué dans des dossiers nécessitant une combinaison d'analyses juridiques et économiques. Jérôme était auparavant chef du bureau des concentrations et des aides d'Etat à la DGCCRF, puis chargé du contrôle des concentrations en France et de la représentation de la France devant les institutions européennes en matière de contrôle des concentrations et d'aides d'Etat. Il est régulièrement invité à participer à des conférences organisées par les régulateurs.

*Avocat à la Cour, Jérôme heads the regulatory and competition law practice group at Freshfields.*

*He represents clients in all areas of EU and French competition law, including follow-on or stand-alone claims before courts. He also advises clients in all regulatory issues, both in traditionally regulated sectors and on cross-sector regulatory issues such as foreign investment control, privacy and data security, quality and safety issues, consumer law and investigations.*

*As an alumnus of the French Ecole Polytechnique and with a PhD from the Toulouse School of Economics, Jérôme combines scientific, economic and legal backgrounds, which makes him being often involved in cases requiring a combination of legal and economic analyses.*

*Jérôme was previously head of the office of concentrations and state aid at the DGCCRF, then in charge of French merger control and representing France before the European institutions in EU merger control and State aid matters. He is still a regular guest speaker at conferences organised by the regulators.*



### **Johanne PEYRE**

Johanne Peyre a pris ses fonctions de présidente de l'Autorité polynésienne de la concurrence depuis le 15 juillet 2021. Reconnue comme l'une des 40 femmes les plus influentes dans le domaine de la concurrence en Europe, en Amérique et en Afrique, et citée comme avocate influente par plusieurs publications spécialisées, elle s'est engagée sans relâche à assurer un changement innovant dans la gestion de la conformité antitrust. En tant qu'éminente juriste d'entreprise et manager, Johanne est intervenue à de nombreuses conférences et est auteur de publications dans le domaine des risques et conformité en matière de concurrence (BIICL, OCDE, GCR, ABA, etc.). Elle est diplômée de la faculté de droit de l'Université de Montpellier et du King's College London. Son expérience étendue englobe à la fois une expérience en cabinet d'avocats et en entreprise (elle a dirigé la pratique concurrence au niveau mondial pour les groupes GSK Healthcare, Pearson et Michelin). Son expertise reconnue est étendue à tous les aspects du droit de la concurrence, aux actions privées en réparation de dommages anticoncurrentiels, aux solutions innovantes de mise en réseau et de conformité (prix du meilleur serious game pour son outil Michelin Mission Antitrust, première solution d'apprentissage par le jeu dans le domaine juridique).

*Johanne Peyre was appointed President of the Polynesian Competition Authority on July 15, 2021. Recognized as one of the 40 most influential women in competition law in Europe, the Americas and Africa, and cited as an influential lawyer by several trade publications, she has been relentless in her commitment to ensuring innovative change in antitrust compliance management. As a leading in-house lawyer and manager, Johanne has spoken at numerous conferences and authored publications in the area of competition risk and compliance (BIICL, OECD, GCR, ABA, etc.). She is a graduate of the University of Montpellier Law School and King's College London. Her extensive experience includes both law firm and corporate experience (she headed the global competition practice for GSK Healthcare, Pearson and Michelin). Her recognized expertise extends to all aspects of competition law, private actions for anti-competitive damages, innovative networking and compliance solutions (awarded the best serious game for her Michelin Mission Antitrust tool, the first game-based learning solution in the legal field).*

### **Henri PIFFAUT**

Henri Piffaut est vice-président de l'Autorité de la concurrence nationale. Il a été conseiller du directeur général adjoint pour les fusions à la DG Concurrence de la Commission européenne. Il a passé la majeure partie de sa carrière dans le domaine de la politique de concurrence. Au cours de l'année universitaire 2016/17, il a été chargé de cours à l'Université de Harvard où il a poursuivi des recherches sur l'interaction entre la politique de concurrence et les industries de plateforme. Il a été chef d'unité pour le contrôle des concentrations et pour les affaires de comportement. Tant à la DG Concurrence que dans le secteur privé, il a traité des affaires de paiement différé dans l'industrie pharmaceutique, des affaires de comportement et de concentration dans les secteurs de l'énergie, des systèmes de paiement, de l'informatique et des télécommunications, des interventions publiques dans le secteur des transports et des affaires de concentration dans divers secteurs. Il est titulaire de diplômes en sciences et ingénierie, en sciences politiques et en économie.

*Henri Piffaut is a Vice President of French Competition Authority. He is a former Adviser to the Deputy Director General for mergers at DG Competition of the European Commission. He has spent most of his career in the competition policy field. During the academic year 2016/17 he served as a fellow at Harvard University where he pursued research on the interaction of competition policy and platform industries. He has been a head of unit for merger control and for conduct cases. Both at DG Competition and in the private sector he dealt with pay-for-delay cases in the pharmaceutical industry, conduct and merger cases in the energy, payment systems, IT and telecom industries, State intervention in the transport industry and merger cases in a variety of industries. He holds degrees in science and engineering, political science and economics.*

### **Sarah PROUDFOOT**

**R**

### **Alexandre RAGUIDEAU**

Juriste de formation, Alexandre a exercé six ans dans le cadre d'une profession réglementée, puis six ans en entreprise en lien avec le secteur bancaire. Il a rejoint l'Autorité polynésienne de la concurrence en mai 2021.

*Trained as a lawyer, Alexandre worked for six years in a regulated profession, then six years in a company related to the banking sector. He joined the Polynesian Competition Authority in May 2021.*

### **Jacqueline Riffault-Silk**

Ancien doyen de la Chambre commerciale, financière et économique de la Cour de cassation, Jacqueline est actuellement membre du comité exécutif de l'Association of European Competition Law Judges (AECLJ), membre du conseil d'administration de l'Association Française d'Etudes de Concurrences (AFEC), et membre de l'International Board of Advisors du Global Antitrust Institute (GAI) de l'Université de Georgetown à Washington DC.

*Former Dean of the Commercial, Financial and Economic Chamber of the French Supreme Court, Jacqueline is currently a member of the Executive Committee of the Association of European Competition Law Judges (AECLJ), a member of the Board of Directors of the Association Française d'Etudes de Concurrences (AFEC), and a member of the International Board of Advisors of the Global Antitrust Institute (GAI) of Georgetown University in Washington DC.*

T

### **Vaiana TANG**

#### **Vivien TERRIEN**

Vivien Terrien est conseiller référendaire à la Cour de justice de l'Union européenne et plus spécifiquement auprès du président du Tribunal de l'UE pendant dix ans. Il est également représentant du Réseau International de la Concurrence (RIC) auprès du Conseil de la concurrence du Luxembourg depuis 2019 et est membre honoraire de l'Union des avocats européens. Avant de rejoindre la Cour en 2009, Vivien a exercé en tant qu'avocat dans les équipes antitrust du cabinet Linklaters à Paris puis WilmerHale à Bruxelles. Inscrit aux barreaux de Paris et New York, il est diplômé de l'université d'Ottawa (Canada), NYU, Paris II Panthéon-Assas et Nantes (France), du Collège d'Europe (Bruges, Belgique) et Harvard Law School (Cambridge, Etats-Unis).

Vivien est impliqué dans le monde académique en tant qu'enseignant en droit du marché intérieur et de la concurrence de l'UE à l'Université de Paris II Panthéon-Assas, l'Université de Lorraine, l'Université Catholique de Paris, l'Université de Pau et de l'Adour. Il intervient régulièrement en tant sur des questions antitrust à des conférences internationales et auprès de diverses autorités nationales. En outre, il a organisé et participé à plusieurs formations et ateliers pour des juges nationaux, dont ceux organisés dans le cadre de la formation des juges nationaux en droit européen de la concurrence au Centre régional de la concurrence de l'OCDE-GVH à Budapest (Hongrie).

Vivien a publié de nombreux articles sur des sujets liés au contentieux de l'UE, au droit antitrust et au droit institutionnel et, a co-écrit l'ouvrage de référence "European Court Procedure - A Practical Guide" (Hart Publishing, 2020).

Il est également membre de l'équipe du site Internet du droit judiciaire de la concurrence.

*Vivien Terrien is a judge's counselor (référéndaire) at the Court of Justice of the European Union and was part of the EU General Court President's chamber for ten years. He also acts as International Competition Network (ICN) representative for the Competition Council of Luxembourg since 2019 and is an Honorary Member of the European Lawyers' Union. Before joining the Court in 2009, Vivien practiced as an attorney in the antitrust teams of Linklaters in Paris and, then, of WilmerHale in Brussels. He qualified as a Paris and New York attorney-at-law after studying at Ottawa University (Canada) and graduating from the Universities of Paris II Panthéon-Assas and Nantes (France), the College of Europe (Bruges, Belgium) and Harvard Law School (Cambridge, USA). Vivien is academically involved as a lecturer in EU internal market and competition law at the Paris II Panthéon-Assas University, the Lorraine University, the Catholic University of Paris and the University of Pau and the Adour Region. In addition, he regularly intervenes as a speaker on EU antitrust matters in international fora and before various national authorities. Moreover, he has organized and participated in several trainings and workshops for national judges, among them, those held in the framework of the Training for National Judges in EU Competition Law at the OECD-GVH Regional Centre for Competition in Budapest (Hungary). Vivien has published many articles on EU litigation, antitrust and institutional law topics and, most recently, he co-authored the reference book "European Court Procedure - A Practical Guide" (Hart Publishing, 2020). He is also a team member of the Judicial Competition Law website.*

V

#### **Christophe VENTURE**

Enquêteur de la Direction générale de la concurrence, consommation et répression des fraudes (DGCCRF) pendant quinze ans, tout d'abord au sein de la brigade « pratiques commerciales restrictives » d'Île-de-France puis au sein de la brigade interrégionale des enquêtes de concurrence (BIEC) de Paris, Christophe a rejoint l'APC en 2018. Fort de son expérience nationale, y compris outre-mer, il exerce désormais les fonctions de rapporteur du service d'instruction de l'APC. Il est plus particulièrement en charge des enquêtes et investigations.

*An investigator with the French General Directorate for Competition, Consumer Affairs and Fraud Control (DGCCRF) for fifteen years, first with the Île-de-France "restrictive business practices" brigade and then with the Paris Interregional Competition Investigation Brigade (BIEC), Christophe joined the APC in 2018. With his national experience, including overseas, he is now the rapporteur of the APC's investigation department. He is more specifically in charge of inquiries and investigations.*